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هنگامی که زنــگ پایان فعالیت 

گزارش
مجلس دهم نواخته شــد آمارها 
نشان می داد تقریبا هر روز یک طرح 
از سوی نمایندگان و هر دو روز یک بار نیز یک لایحه 
از سوی دولت به مجلس و هیأت رئیسه آن ارسال 
شده است. مجلس در آن دوره 431جلسه داشت و به 
گواه آمارها، 735طرح و لایحه در این مدت درمجلس 
اعلام وصول شــد. از این تعداد 495طرح ســهم 
نمایندگان، 228لایحه سهم دولت و 12طرح نیز سهم 
شورای عالی استان ها بود که در مجموع تنها 178طرح 
و لایحه به تصویب رسید. با پایان عمر مجلس دهم، 51 
مصوبه مجلس شورای اسلامی در این دوره از شورای 
نگهبان و ٦٦ لایحه بررسی نشده با درخواست دولت 
به مجلس یازدهم ارجاع شد و مابقی بایگانی شدند اما 
با آغاز به کار مجلس یازدهم در خردادماه سال99، 
تاکنون 443طرح ارائه شده است. اما پرسشی که 
کمتر به آن توجه شــده، هزینه ای است که چنین 
طرح ها و لوایحی روی دست بیت المال می گذارد بدون 
اینکه نوبت به طرح آن در صحن علنی مجلس برسد. 
پرسشی که آن را با »ســید نظام الدین موسوی«، 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس و یکی از نمایندگان 

دوره گذشته  مطرح کردیم.

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شــورای اسلامی در 
پاسخ به ســؤال همشــهری درباره اینکه هر لایحه یا 
طرح ارائه شده از سوی نمایندگان چقدر هزینه دربر 
دارد؟ می گوید: »واقعا بــرآوردی برای تعیین هزینه 
تمام شده برای طراحی طرح های نمایندگان یا لوایحی 
که از سوی دولت به مجلس ارسال می شود، نداشته ایم 
چرا که ســازوکاراجرایی هر طرح یا لایحه با یکدیگر 
متفاوت است و نمی توان قیمت گذاری واحدی برای این 
موضوع درنظر گرفت.«  سید نظام الدین موسوی  ادامه 
می دهد: »مسیری که لوایح دولت پشت سر می گذارند 
مشخص است. لایحه ابتدا از 
سوی کارشناسان و در 
کارگروه های مختلف 
در دولــت تدوین و 
ســپس به معاونت 
حقوقی دولت رفته 
و آنجا نیز بررسی  و 
در نهایت به مجلس 
ارســال می شود 

اما طرح هایی کــه نمایندگان ارائــه می کنند ممکن 
است بســیط باشــند یا ماده واحده کم یا زیاد داشته 
باشند. ممکن اســت یک طرح در یک جلسه بررسی 
شــود اما طرح دیگری نیازمند یک ماه کار به شــکل 
2شیفته باشد تا به سرانجام برسد؛ بنابراین نمی توان 
به شــکل دقیقی هزینه های ناشــی از آن را محاسبه 
کرد.« او در پاسخ به این سؤال که آیا سازوکاری برای 
پالایش طرح های نماینــدگان و حذف مواردی که در 
اولویت نیستند وجود دارد؟ با تأکید بر اینکه نمی توان 
جلوی نمایندگان را برای ارائه طرح در مجلس گرفت، 
می گویــد: »از نظرعرفی و حقوقــی مدل هایی برای 
پالایش طرح های نمایندگان قبل از ارسال به صحن 
مجلس وجود دارد. معمولا نمایندگان طرح های خود 
را قبل از طرح با کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس 
در میان می گذارند. حتی نماینده می تواند طرح خود را 
به معاونت قوانین مجلس ارائه و با کارشناسان مختلف 
در این باره تبادل نظر کند تا طرح به پختگی لازم برسد.«  
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس در ادامه و در پاسخ به 
این سؤال که چرا با وجود تأکید رهبر معظم انقلاب به 
مجلس درباره ارائه کمتر طرح و توجه به لوایح دولت، 
آمار طرح های ارائه شده نمایندگان از ابتدای این دوره 
بالاست؟ می گوید: »فرمایش رهبر انقلاب به این معنا 

نیســت که نمایندگان طرح ارائه نکنند. ایشان تأکید 
کردند جایی که دولت می تواند لایحه بدهد دولت لایحه 
بدهد اما برخی طرح ها ممکن است ناشی از کم  کاری 
دولت های قبل باشــد که نمایندگان را مجاب کرده 
است برای برطرف کردن کم کاری ها طرح ارائه کنند.«

آیین نامه داخلی مجلس باید اصلاح شود 
کمتر نماینــده یا عضوی از هیأت رئیســه در مجالس 
مختلف کشــور را می توان پیدا کرد که به این موضوع 
باور نداشته باشــد که نمی توان همه طرح ها و لوایح را 
به صحن آورد. طرح هایی که به گفته عضو هیأت رئیسه 
مجلس دهم، پشتوانه علمی و تخصصی کافی را ندارند. 
»غلامرضا کاتب«درباره اش می گوید: »متأسفانه تاکنون 
کار علمی و دقیقی درباره هزینه هایی که دولت ها برای 
تهیه هر لایحه یــا نمایندگان بــرای تدوین هر طرح 
صرف می کنند، انجام نشــده اســت. هزینه ها عمدتا 
براساس مقدار کار کارشناسی و نفر ساعت فعالیتی که 
کارشناسان انجام می دهند متفاوت است و می تواند از 
چند ده میلیون تومان تا چند صد میلیون تومان متغیر 
باشد.«  او با بیان اینکه بسیاری از طرح های ارائه شده 
از سوی نمایندگان پشــتوانه علمی و تخصصی ندارد، 
حرفش را اینطور ادامه می دهد: »چالش هزینه زایی که 

مجلس با آن روبه رو است، تصویب طرح های تحقیق و 
تفحصی است که هزینه هایی میلیاردی را به بیت المال 
تحمیل می کند و در نهایت بســیاری از این طرح ها به 
نتیجه نمی رسند و بایگانی می شــوند.« کاتب، ضعف 
آیین نامه داخلی مجلس را عامل بروز چنین چالشــی 
می داند و معتقد است هیأت رئیسه مجلس باید آیین نامه 
داخلی مجلس را به نفع ارائه طرح های کارشناسی شده 
و پخته اصلاح کند: »هیأت رئیســه با آیین نامه کنونی 
نمی تواند مانع ارائه طرح های غیرتخصصی یا تصویب 
تحقیــق و تفحص های بی حاصل و پرهزینه شــود. 
هیأت رئیســه می تواند هر طرحــی را قبل از اعلام 
وصول در اختیار شــورای نگهبــان، دولت و دیگر 
نمایندگان قرار دهد تا درصورتی که شورای نگهبان 
یا دولت به دلایل تخصصــی آن را رد کردند، چنین 
طرحی در مجلس ارائه نشــود و هزینه زیادی بابت 
تذکرها، موافقت ها و مخالفت ها با آن صرف نشود.« 
پیشنهادی که کاتب ارائه می کند ازجمله طرح هایی 
است که از سوی شورای نگهبان به مجلس یازدهم 
اعاده شده است و شاید ضروری باشد که مجلس به 
شکل جدی آن را پیگیری کند تا با به نتیجه رسیدن 
آن راه ارائه طرح های بدون پشتوانه اما پرهزینه در 

مجلس بسته شود.

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس به همشهری می گوید: سازوکارهایی وجود دارند که می توان طرح های نمایندگان را پالایش کرد 
آزادشدگان حوادث اخیر رفتارشان را 

اصلاح کنند 
رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس در واکنش به دستور 
رئیس قوه قضاییه برای آسان گیری برکسانی که تقصیر کمتری 
در اغتشاشات اخیر داشته اند، گفت: »باید بیان شود کسانی که 
آزاد شده اند میزان جرم آنان چقدر بوده است. اگر این تبیین گری 
از سوی قوه قضاییه انجام نشود ممکن است این تصور بین مردم 
ایجاد شــود که افرادی که دست به خشــونت، آتش زدن اماکن 
عمومی، قتل و تجاوز زده اند از سوی قوه قضاییه مورد پیگرد قرار 

نگرفته اند و این مسئله منجر به رنجش مردم شود.«
به گزارش همشهری، »موســی غضنفرآبادی« با تأکید بر اینکه 
نباید کسانی که دست به تخریب و پرچم سوزی زده اند آزاد شوند، 
افزود: »افرادی که مشمول این رافت هستند باید شامل کسانی 
باشد که در جریان های رسانه ای مورد اغفال قرار گرفته و فریب 
خورده اند. آزادی این دست افراد نه تنها اثر منفی در جامعه ندارد 

بلکه می تواند به ایجاد جو مناسب در جامعه کمک کند.«
او با تأکید بــر اینکه باید کمک کنیــم فرزندانمان که در تلاطم 
جریان سازی رسانه ای و دروغ پردازی ها دچار انحراف شدند، به 
جامعه بازگردند، اضافه کرد:»نبایــد با جوانان لجاجت کرد. باید 
حرف جوانان را شنید و ســازوکاری فراهم کرد تا آنان نیز حرف 
ما را بشــنوند چرا که می توان در قالب این فضا به گونه ای عمل 
کرد که افراد را متوجه اشتباهاتشان کرده و از تکرار آن در آینده 
جلوگیری کرد.« رئیس کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس با 
بیان اینکه افرادی که اکنون آزاد شده اند رصد می شوند و در آینده 
نحوه مواجهه قانون با آنان براساس رفتار بعد از آزادیشان خواهد 
بود، افزود:»این افراد باید در رفتار خود به گونه ای عمل کنند که 
جبران اشــتباه کرده تا قانون نیز با حداکثر رافت اسلامی با آنان 
برخورد کند.« غضنفرآبادی در پاســخ به این ســؤال که برخی 
مسئولان امنیتی و انتظامی از وجود خلأهای قانونی برای برخورد 
با اغتشاشگران و افرادی که جامعه را ناامن می کنند خبر می دهند 
و کمیســیون چه اقدامی برای برطرف کردن این خلأها دارد؟ با 
بیان اینکه باید موارد مدنظر دستگاه های مسئول به کمیسیون 
ارائه شــود، گفت: »مأموران امنیتی و انتظامــی مورد ظلم واقع 
شده اند و مجروحان و شهدای زیادی داشته ا ند. پلیس در تمام دنیا 
تجهیزات و امکانات لازم را برای برخورد با اغتشاش و آشوب دارد 
و این برای ما قابل قبول نیست که پلیس در محل حضور داشته 
باشد اما به دلیل نبود امکانات کافی به راحتی از سوی آشوبگران 
مورد حمله قرار گرفته و گلوی آنان بریده شــود.« وی به قانون 
به کارگیری اسلحه از سوی نیروهای امنیتی و انتظامی اشاره کرد 
و با بیان اینکه این قانون نیازمند اصلاح جدی است،  افزود:»در 
جایی که ضارب به سمت پلیس حمله می کند پلیس باید از سلاح 
خود استفاده کند و قانون به کارگیری سلاح باید پشتیبان مأموران 
امنیتی باشد نه اینکه دست مأموران را برای استفاده از آن ببندد. 
بنابراین امیدوارم در کمیسیون امنیت ملی این موضوع با سرعت 

و جدیت بیشتری پیگیری شود.«
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نقل قول خبر

دستگیری سرشبکه های معاند در ایران 
جانشین فرمانده کل ســپاه با اشاره به دستگیری تعدادی از 
سرشبکه های رسانه معاند ایران اینترنشنال گفت: »این افراد 
با سرویس های اطلاعاتی و جاسوسی آمریکا در ارتباط بودند.«

سردار علی فدوی در حاشــیه هفتمین همایش فرماندهان 
بهداشت و درمان سپاه افزود: »۴۴سال است که جنگ بین 
حق و باطل ادامه دارد. طرف مقابل ما در جنگ هر کاری که 
از دستش برمی آید، انجام می دهد؛ اما با وجود این، در تمامی 
این سال ها حتی یک پیروزی هم به  دســت نیاورده است. 
دشمن همه کارهایی را که می توانست انجام داد و ما نیز همه 
آنچه را که خداوند به ما دستور داده است، انجام می دهیم تا 

دشمن با شکست مواجه شود.«
جانشــین فرمانده کل ســپاه با بیــان اینکه تعــدادی از 
سرشبکه های دشــمنان را در اغتشاشــات اخیر بازداشت 
کردیم، عنوان کرد: »منتظر هســتیم تا دســتگاه قضایی 
به وضعیت آنها رســیدگی کند؛ چرا که این افــراد فقط با 
اینترنشنال که زیرمجموعه سرویس های جاسوسی دشمنان  
است در ارتباط نبودند بلکه این افراد مربوط به سرویس های 

اطلاعاتی و جاسوسی آمریکا بودند.« / مهر 
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